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• ~ ~ ~ PRESENTACiÓ ~ ~ ~

més adients. Fins i tot, tindre una
més fàcil solució. Vint-i-un munici
pis, ara, tenen el seu pes específic.

Encara així, sembla que ací, al
nostre país als governants del PP,
això, ni els va ni els ve. A València,
Camps, passa de la història. A
Benicarló, Mundo, també. Saltant-se
a la torera un acord de Ple, un més,
passa de la iniciativa i envia
Guzman. La irresponsabilitat que
suposa tindre un alcalde que obvia
els acords de Ple i, que no veu la
importància de la unió de diversos
pobles per solucionar les problemes
comuns, dóna a entendre, a les cia
res, que per a ell estan per davant
les consignes de partif que l'interès
del municipi i dels seus ciutadans.

CARXOFA: ben torrada amb sal i oli per a la falla La
Carrasca que després de fer la presentació van tenir el
detall de pegar una agranadeta als voltants de l'auditori i
deixar-lo net de restes de traques. Per la nit vam baixar a
fer un café al Naidi i ho vam veure tot net. Felicitats! Ens
agrada la gent neta i polida!

PANISSOLA: Per a qui ha de ser? No pot ser per a un
altre. Per al senyor Flos. Quan s'inundaven allà baix al
Morrongo amb merda, no el vam veure amb el potet! I
seguim: a la claveguera del Gurugú continua eixint aigua
bruta i amb mala olor. N'ix poca, però n'ix. I de passada:
sr. Mundo, un altre problema no resolt. Les clavegueres!

Almenys, el reconeixement
Per fi, comencen a fer-se les

coses amb seny, i els problemes
comuns, que afecten algunes pobla
cions, independentment de la comu
nitat a la qual pertanyen, integrades
dins l'anomenada Taula del Sénia,
ha aconseguit, que aquests, arriben
a Madrid.

Òbviament, en una primera presa
de contacte, era de preveure, no
han aconseguit res tangible, però
han estat rebuts per diversos minis
tres i secretaris generals, als qual
els hi han pogut transmetre aques
tes problemàtiques comunes dels
municipis.

Almenys se'ls ha escoltat i, segu
rament en un futur, si es constituei
xen com a entitat jurídica pròpia, les
problemàtiques comunes poden
arribar més aviat als interlocutors
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~ ~ ~ EL TEMA .........

La Taula delSénia rebuda a Madrid
Les institucions autonòmiques valencianes segueixen passant
de l'activa representació de municipis catalans i valencians

text REDACCiÓ

li I dijous 10 de febrer, 23
representants dels vint
municipis que integren la
Taula del Sénia es van

desplaçar a Madrid, amb l'objectiu
de visitar en un només dia tres
ministeris i el Senat. És la primera
vegada en la História de la
Democràcia que dos ministres i un
secretari d'Estat reben a una agru·
pació d'alcaldes que, en realitat, no
són res perquè manquen d'entitat
jurídica. En menys d'un any, els
quatre municipis fundadors
(Vinaròs, La Sénia, Ulldecona i
Alcanar) han aconseguit agrupar a
vint localitats pertanyents a tres
comunitats autònomes (país
Valencià, Catalunya i Aragó). Farts
que els governs autonòmics els
donen l'esquena (només han estat
rebuts pels representants cata
lans), el dijous van fer les maletes i
es van presentar a Madrid. Les
maletes van tornar buides de pro
postes concretes i de compromi
sos, però el reconeixement oficial i
el suport que en els diferents
ministeris va donar a la Taula del
Sénia és, per a tots els alcaldes
que integraven l'expedició, la millor
recompensa que van obtenir. La
Veu va viatjar amb els alcaldes i
aquesta setmana presentem un
resum de les propostes i els resul
tats que la visita va suposar per a
Benicarló, l'única població en la
qual governa el Partit Popular inte
grada en la Taula del Sénia.

9.30 MINISTERI DE FOMENT
La millora de les infrastructures en
les comunicacions va ser el motiu
que va dur als representants de la
Taula del Sénia a visitar el Ministeri
de Foment. Allí els va rebre Victor
Morlan, secretari d'Estat de
Foment, Antonio Monfort, secretari

d'infrastructures i directius de
RENFE. La llista de peticions que
duia la Taula al ministeri era llarga.
D'una banda, la necessitat de
donar una solució factible a la
N340, que en el tram que afecta a
les poblacions integrades en la
taula, s'ha erigit com un dels més
problemàtics de tota la xarxa
nacional de carreteres. La solució,
segons el Ministeri de Foment, és

donar una alternativa a aquest
tram, prioritzant l'acabament de la
Autovia de la Plana, enfront del
desdoblament de la N340. En
aquest sentit, Morlan anunciava la
pròxima signatura d'un conveni
entre la Generalitat Valenciana i el
Ministeri, mitjançant el qual l'estat
passarà a ser el propietari dels

trams de l'autovia de la Plana que
ja han estat construïts per la
Generalitat Valenciana. Per la
seua banda, el Ministeri es com
promet a finalitzar aquest primer
tram fins a Ulldecona. La futura
autovia tindrà connexions amb la
costa i en una segona fase, arriba
rà fins a l'Hospitalet de l'Infant. Cal
destacar que el conveni entre el
Ministeri i la Generalitat es va sig
nar dilluns passat.
En referència a la petició de l'aug
ment de dotació de trens de roda
lies per a la zona, els directius de
RENFE deixaven pendent la res
posta, a l'espera de l'acabament,
dintre d'un mes, del nou pla de
millores que estan redactant. No
obstant això, deixaven clar als
representants de la Taula que,
segons els informes dels quals dis
posen, la línia no és rendible.
Encara així, sí que es va veure fac
tible la proposta de la Taula enca
minada que els rodalies amb desti
nació València, surten des de
Tortosa i, els que es dirigeixen a
Barcelona, inicien el seu recorre
gut des de Benicarló. D'altra
banda, cap de les poblacions de la
Taula del Sènia seran parada del
Euromed, altra de les propostes
dels alcaldes, que es va rebutjar
de plànol pels màxims represen
tants de Renfe.
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'En el bus de la alegría... "
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ve de la pàgina anterior

12.30 PALAU DEL SENAT
L'atrafegat matí finalitzava en el
Senat, on la comitiva de la Taula del
Sénia era rebuda pel president de la
Cambra alta, Javier Rojo, un basc
que ha estat alcalde de Vitòria i que
mostrava el seu total suport a aques
ta iniciativa amb unes contundents
paraules en les quals va establir un
clar paral'lelisme entre la iniciativa
de la Taula i el Pla Ibarretxe. "A dife
rència de les discussions actuals, en
les quals cadascun defen
sa el seu, estem davant
una postura que defensa
una col· lectivitat", va afir
mar, i va posar a la Taula
com "un exemple de com
es poden fer les coses
sense crispar". Rojo va
animar als alcaldes a conti
nuar treballant en comú i
va destacar que la Taula
del Sénia és pionera dintre
de l'Estat a presentar una
proposta que s'allunya dels
cànons administratius mar
cats per la divisió provincial estatal,
però que proposa una alternativa
col· lectiva emmarcada en el diàleg.
"Espanya no és la mateixa que fa 26
anys, quan es va restaurar la
Democràcia en el nostre país" va
advertir Rojo, recordant que la
Cambra alta hauria d'adaptar-se als
nous temps i circumstàncies.

17.00 MINISTERI D'ADMINISTRA
CIONS PÚBLIQUES
El ministre Jordi Sevilla va instar els
alcaldes de la Taula del Sénia a bus
car una fórmula jurídica que els per
meta tenir entitat pròpia de cara a les
administracions. Sevilla va explicar
que seria convenient que els munici
pis agrupats entorn de la Taula pren
gueren forma legal "no només per
garantir la seua continuïtat, sinó per
què els interessos que tenen en
comú aquests alcaldes es puguen
portar a terme amb major facilitat".
Els alcaldes, en aquests moments,
no poden realitzar cap tràmit oficial,

perquè la taula està integrada per
municipis de tres comunitats autòno
mes diferents. No hi ha, per tant, una
fórmula legal que els permeta sol·lici
tar subvencions conjuntes, justificar
despeses o iniciar qualsevol petició
de manera oficial. En aquest sentit,
el suport, potser més important de la
visita a Madrid, ho rebien els alcal
des en el Ministeri d'Administracions
Públiques, ja que, Sevilla, anunciava
també que serà el propi Ministeri
l'encarregat de dotar pressupostària
ment la nova agrupació una vegada

aquesta adquireixa forma legal. Amb
la finalitat d'agilitar els tràmits admi
nistratius, Sevilla desvetllava que
remetrà un informe favorable des del
propi ministeri a les tres comunitats
autònomes implicades en la creació
d'aquesta nova agrupació "perquè
reaccionen i donen suport a aquests
alcaldes". El ministre Sevilla, a més,
es va comprometre a erigir-se com
interlocutor entre la Taula del Sènia i
els diferents ministeris.

18.00 MINISTERI D'INDÚSTRIA
TURISME
La millora de la cobertura dels telè
fons mòbils i la millora de les comu
nicacions per lnternet en les zones
de l'interior és una de les promeses
que els alcaldes van arrencar a José
Montilla, Ministre d'Indústria. Montilla
va anunciar que destinarà a dues
persones perquè treballen en el
foment de la societat de la informació
en els pobles integrants en la Taula
del Sénia.

BALANÇ
DE LA MARATÓ MADRILENYA

CARRETERES
-N340. Els alcaldes van obtenir la
ratificació oficial de la signatura d'un
conveni entre la Generalitat
Valenciana i el Ministeri de Foment,
que afavorirà la prolongació de
l'Autovia de la Plana en detriment del
desdoblament de la N340, en la qual
només es faran modificacions pun
tuals. El conveni es va signar aquest
dilluns.

FERROCARRILS
-De moment, no hauran
més regionals. Renfe diu
que la línia és deficitària.
Sí que és factible la pro
posta que els regionals
amb destinació
Barcelona, surten de
Benicarló i no de Vinaròs,
com ho fan ara.
-Tampoc pararà 1-
Euromed.
- És molt probable que els
trens d'alta velocitat, que

s'incorporaran al corredor mediterra
ni a partir del 2.007, paren a
Benicarló o Vinaròs.

SENAT
- Reconeixement oficial del president
del Senat, Javier Rojo, a la Taula del
Sénia.

MINISTERI D'ADMINISTRACIONS
PÚBLIQUES
- El ministre Jordi Sevilla es va com
prometre a buscar una fórmula jurídi
ca que permeta a la Taula tenir enti
tat legal.
- El Ministeri d'Administracions
Públiques s'erigirà d'interlocutor amb
la resta de ministeris i dotarà de
pressupost a la Taula del Sénia.

MINISTERI D'INDÚSTRIA I
TURISME
- Cap proposta en concret per a
Benicarló.
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Nou Conveni de Carreteres
text NATÀLIA SANZ

El Conseller d'Infrastructures i
Transport, José Ramón García
Antón i el Secretari General
d'Infrastructures del Ministeri de
Fomerit, Antonio Monfort, van tan
car dilluns l'acord de col-laboració
entre ambdues Administracions per
a la construcció de noves carreteres
a la Comunitat Valenciana. Aquest
conveni, que contempla una inver
sió de prop de 5 mil milions d'euros
entre ambdues Administracions fins
a l'any 2010, és el primer d'aquesta

envergadura que se signarà entre
una Comunitat Autònoma i el
Ministeri. AI concert, es contemplen
actuacions a càrrec dels pressupos
tos de cada Administració i altres
que es realitzaran per concessió.
Així, es portaran a terme actuacions
com la prolongació de l'Autovia de
La Plana fins Ulldecona i la millora
de la N340 per part del Ministeri,
mentre que la Generalitat
Valenciana portarà a terme actua
cions complementàries a aquests
grans eixos viaris que milloraran les
connexions entre l'interior i la costa.

Es fa realitat així un dels compro
misos que es van anunciar la set
mana passada durant la visita dels
membres de la Taula del Sénia al
Ministeri de Foment. Victor Morl~m,

Secretari d'Estat de Foment, va
anunciar las alcaldes la intenció del
Ministeri d'afavorir la prolongació de
l'Autovia de la Plana en detriment
del desdoblament de la N340. Ara,
el compromís s'ha fet realitat amb la
signatura d'este conveni entre la
Generalitat Valenciana i el Ministeri
de Foment.

Alfred Giner Sorolla: la passió i la raó
text RAMON PARís/ AC ALAMBOR

Només hi ha una manera de viure intensament la
vida: amb passió. En traspassar el llindar de casa
seua, a la plaça de l'Albereda, vaig descobrir la mira
da d'un home que amb una edat viatjada -provecta
diríem cultament-, escrutava el món. Sí, "escrutava"
amb el sentit etimològic del mot: "Investigar a fons
per descobrir o saber alguna cosa". Li vam proposar
que acceptés el reconeixement que l'Associació
Cultural Alambor volia retre-li, per la seua trajectòria
d'una vida dedicada a la ciència i de compromís cívic

, amb el seu país i la seua cultura, en l'edició dels
Premis Alambor i d'Homenatge l'any 1995.
D'aleshores ençà, hem mantingut una relació de
complicitats. Vaig descobrir en Alfred un destacat
representant d'una generació que creia inexistent,
extingida o perduda: la que va viure la república i els

: ideals més nobles, abans de la guerra civil. Que
entenia que el progrés de la humanitat s'activava
fonamentalment a través de la ciència i de la socialit

. zació dels descobriments que s'hi produïen. Per això,
va dedicar la seua vida a la recerca de la prevenció

del càncer.
Alfred era un home del renaixement: un savi en cièn~

cies i en humanitats. La seua obra publícada corro
bora aquesta afirmació. Giner Sorolla en la seua dila
data vida ha viscut un segle XX ple d'avatars i vicis
situds, ha navegat en el riu de la història contra
corrent. I ho ha fet amb dues armes imprescindibles
per al futur de la humanitat: la passió i la raó. Gràcies
per tants moments compatits, per la teua honestetat
i la teua lliçó vital. No t'oblidarem mai.

Els noms i cognoms són ele
ments identificadors de les persones
i, per aquest motiu, té una importàn
cia cabdal que els valencians i
valencianes tinguem l'opció d'ade
quar-los a la nostra llengua. Per
això, l'Oficina Municipal de
Normalització Lingüística llança la
campanya Qui ets?, Com et diuen?
La campanya té com a objectiu
informar els ciutadans, miljançant la
difusió de cartells i díptics, del dret a

Campanya
normalitzar i/o traduir el nom i els
cognoms i també del procediment
que se n'ha de seguir. De fet, tothom
pot adreçar-se a l'Oficina Municipal
de Normalització Lingüística (pI. de
l'Ajuntament s/n) per ser assessorat
sobre aquest dret lingüístic.

Aquesta campanya de promoció
del valencià ha estat portada a

terme conjuntament pels ajunta
ments de/d': Albal, l'Alcúdia,
Algemesí, Almassora, Benicarló,
Betxí, el Campello, Catarroja,
Cullera, Dénia, Gandia, Godella,
Manises, Massamagrell, Meliana,
Monòver, Montserrat, Muro d'Alcoi,
Museros, Patema, Puçol, Sagunt,
Sueca, Teulada, Vinaròs, Xirivella,
Diputació de València i la
Mancomunitat de la Ribera Alta.
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Urbanística destarifada
La Guillotina

text ROBESPIERRE

No em puc estar de fer esment
d'alguns fets, curiosos (per dir-los
d'alguna manera), d'aquest parti
cular poble que és el nostre. Dos
d'ells, encara que repetitius en el

· temps, no per això menys impor
tants, que afecten al super-regi

, dor Flos. La merda del Morrongo
i passeig marítim i, la piscina de
la ratlla del terme.

En el primer, encara que passa
per enèsima vegada, el nostre
famós super-regidor no va poder

· fer res! Pobret meu, només li va
donar temps a netejar la merda

· del carrer. Com no tenia Pepito el
Polero que l'avisés, no va poder
amanir el seu famós potet, per

· replegar l'aigua meravellosa
(amb arrop i tallaetes), que xorra
va pel carrer!

I en el segon, igualment per
enèsima vegada, a la segona pis
cina municipal, la de la Ratlla del
Terme, tampoc va poder fer res.
Segurament, amb els lapsus
típics dels polítics, no recordarà
alió que va dir -quan amb imper
meable, tot polit ell, aguantava
estoicament la pluja de l'última
llevantada i veia com s'acumula
va, i pujava de nivell, l'aigua al
carrer i a les cases, fins inundar
ho tot-, que alçarien el terra, li
donarien pendent i ... no sé quan-

tes falòrnies més, i ... aviat, esta
ria solucionat, tot solucionat, i ja
no haurien inundacions? En amb
dós casos tururú. Res de res.
Quina barra!!!

Passant a una altra curiositat,
però sense deixar de banda l'ur_
banisme matusser al qual ens
tenen acostumats en aquest
poble, la gent del carrer, que és
molt sabuda, ja corre la veu que
quan inauguren l'ara dit, carrer
Pius XII, l'haurien de rebatejar
com avinguda del cementiri (per
això dels xiprers) o, la de la
Telefònica (per això de les faro
les). Sí, aixf com sona.

Es veu que la proposta que
més punts està guanyant és la
primera, per això que aquests
arbres són característics de les
avingudes que condueixen. i
envolten les zones d'ànimes eter
nes i penitents. Ara, la gent
només té una pregunta, en quin
cantó del carrer ficaran el nou
cementiri?

No dubtaria que això, i tal com
m'explicava un vef, segurament,
els caps pensants del nostre
ajuntament, entreveient que en
un futur no massa llunyà el d'ara
restarà ple, i és un perill arribar-hi
i, tenint en compte que la plaça
de la Constitució està infrautilitza
da i fosca com un forat, quin
millor lloc, per a ficar-lo. Això, jun
tament amb que l'avinguda per

a r r i-
bar-hi restarà ben enllumenada,
amb les noves faroles amb els
colors de Telefònica (si et descui
des igual fiquen cabines de telè
fon per fer-la més atractiu), ja no .
caldrà patir d'accidents com ara,
quan els "agüelos" travessen la
N-340. Fins i tot més d'un es pre
gunta si no serà un bon reclam
turfstic! Ja ho deien al maig del
68, la imaginació al pOder!

Però a mi, personalment,
m'assalta un dubte, a falles i fes
tes, on faran les mascletades,
traques i resta d'esdeveniments
sorollosos? No ho sé. A veure si
alguna ànima intrèpida se'ns
espanta i ara patirem de fantas
mes! Encara que per això no cal
patir molt. A la casa gran, en
tenim uns quants.

Per cert, de sobte, els ficus
que estaven preparats per plan
tar-se i que van estar tirats al
terra durant dos setmanes,
morint-se, els han canviat per
uns altres arbrets més escaga
rrancits.

Em sembla que algú ha tingut
prou llums per pensar que les
seues arrels acabarien alçant el
terra i calia canviar-los, però m'a_
gradaria saber on han anat a
parar. No serà a l'escombreria? I,
aquest canvi, li ho cobraran a l'i_
nepte que va fer la primera tria?
Ja suposo que no. A pagar !I!

Més "Comerços al carrer"
text REDACCiÓ

El diumenge 27 de febrer de
2005, es duu a terme una nova
edició de la campanya
"Comerços al carrer", una activi
tat d'animació i promoció comer
cial del centre històric de la ciutat,
organitzada per la Unió de
Comerços de Benicarló amb la

col'laboració de la Regidoria de
Comerç i l'Agència per al Foment
d'Iniciatives Comercials (AFIC) de
l'Ajuntament de Benicarló, en la
qual prop de 30 comerços de la
ciutat exposen i venen les oportu
nitats més destacades dels seus
productes al millor preu, al carrer
Major, en ple Centre Històric
Comercial de la ciutat.

"Comerços al carrer" suposa la

recta final del perfode de rebaixes
d'hivern, que acaba enguany el
dissabte 12 de març. Els consu
midors de Benicarló i comarca
podran trobar, a les parades del
carrer Major, una àmplia oferta de
roba de dona, home i xiquet,
sabates i complements i altres
articles, amb la qualitat del
comerç tradicional de Benicarló.
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XVI Premis de Contes Xavier Arín
text ACALAMBOR

Els actes van començar amb la
Recepció Oficial a l'Ajuntament de
la nostra ciutat a càrrec del Sr.
Alcalde Jaime Mundo i del Sr.
Regidor de Cultura i Educació
Francisco Flos.

Després Josep Manuel San
Abdón va fer la presentació de l'es
criptora convidada Estrella Ramon
de Tortosa i amb quasi 20 llibres
publicats per almón infantil i jovenil,
i a continuació es va fer una roda de
premsa amb els diferents mitjans de
comunicació local i comarcal pres
ents.

A partir de tres quarts de vuit a la
sala d'actes de la Caixa Rural
Benicarló, Estrella Ramon va fer
una xerrada sobre com ha arribat a
ser escriptora i com s'ho fa això
d'escriure Després es va procedir al
lliurament dels XVI Premis de
Contes Xavier Arin, comptant per
aquest acte amb la presència de
Maria Teresa Arin, germana de
Xavier.

Finalment es va fer un lliurament
de llibres per als diferents centres

educatius que havien col·laborat
en aquest premi.

Els guanyadors d'aquesta edició
van ser els següents:

CATEGORIA 10-11 ANYS:
Dels 73 contes presentats els guan
yadors han estat:
. 1r PREMI: dotat amb 100 € en lli
bres al conte: "El regne de la pau"

de Beatriz Rodriguez Bellmunt de
Benicarló i estudiant del Col'legi
Marqués de Benicarló
· 2n Premi: dotat amb 50 € en llibres al
conte "Els amics solidaris" de Ximo
Bueno Alonso de Benicarló i estudiant
del Col'legi Mestre Francesc Catalan.
· * Accesits dotats en 18 € en llibres als
contes:
· "Adiro, una nova oportunitat"" de Joel
Ribera Zaragoza de Vinarós i estudiant
del Col'legi La Consolació
· "El bosc" de Joan Tartarin Segarra de
Benicarló i estudiant del Col'legi
Eduard Martinez Rodenas.
· "Natura i Pau" de Guillermo Soriano
Blasco de Benicarló i estudiant del
Col'legi La Consolació.
· "Els amics de la cabana", de Ferran
Grau LLuch de Benicarló i estudiant
del Col'legi Eduard Martinez Rodenas.
· "Natura i amistat" d'Aitor L10pis
Sanchez de Benicarló i estudiant del
Col'legi La Consolació.

CATEGORIA 12-13 ANYS:
Dels 73 contes presentats els guanya
dors han estat:
· 1r PREMI: dotat amb 100 €amb en
llibres al conte "El foc del geni" de Joan
Furió Añón de Benicarló i estudiant de
l'lES Ramon Cid
· 2n Premi: dotat amb 50 € amb en lli
bres al conte "Dos històries, un plane
ta" d'David Tena Cucala, de Benicarló i
estudiant de l'lES Ramon Cid
· * Accesits dotats amb 18 € en en lli
bres als contes:
· "Dos mons" de Beatriz Vidaurreta
Romero, de Benicarló i estudiant del
lES Joan Coromines
· "L'arbre del tresor" de Marc Lores

Subirats de Benicarló i estudiant de
l'lES Ramon Cid
· "El pau i la natura" de Maria Peiró
Anglés de Benicarló i estudiant de l'lES
Ramon Cid.
· "Si la fada els ajuda....", d'Ana Rico
Sorlí de Benicarló i estudiant de l'lES
Ramon Cid
· "Amb la natura no es juga" de Raül
Anglés Sancho de Càlig i estudiant de
l'lES Ramon Cid

CATEGORIA 14-17 ANYS:
Dels 54 contes presentats els guanya
dors has estat:
· 1r PREMI: dotat amb 100 € amb en lli
bres al conte "Un nou dia" de Pili
Castejón Esteller de Benicarló i estu
diant de l'lES Ramon Cid
· 2n Premi: dotat amb 50 € amb en lli
bres al conte "L'Anna Sister i jo" de
Beatriz Santiago Belmonte, de
Benicarló i estudiant de l'lES Ramon
Cid
· * Accesits dotats amb 18 € en en lli
bres als contes:
· "Petita història d'lndira" de Milana
Bergamino Sirvén, de Peníscola,
"Història d'una amistat" de Mata
Fernandez Castillo de Peníscola i
també del Ramon Cid.. "Malika" d'Ana
Garcia Pastor de Benicarló i estudiant
de l'lES Ramon Cid i "L'arbre estrany",
de Lucia Borrras Pruñonosa de Càlig i
estudiant de l'lES Ramon Cid. Per
últim "Stop a "armament" d'Albert
Miquel Burriel de Benicarló i estudiant
del l'lES Ramon Cid.
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El Mestral colpeja els pescadors
text NATÀLIA SANZ

El temporal marítim i les fortes
ratxes de vent provinents de
Mestral, que van assotar el litoral
de la comarca del Baix Maestrat,
va provocar que la totalitat de la
flota pesquera de Benicarló es
veiés obligada a romandre ama
rrada a port el dilluns i el dimarts.
El dimarts, quan els mariners
estaven preparant-se per a fer-se
a la mar, el vent bufava a una
velocitat propera als 60km/h. No
va ser aquesta, no obstant això, la
màxima que es va registrar en la
ciutat. AI voltant de les dues i mit
jana del matí del dimarts, les rat
xes de vent van arribar a els 73
km/h. El dilluns, el vent va bufar
tot el dia amb ratxes que van
oscil·lar al voltant dels 60 km.lh, el
que va dificultar també que les
embarcacions es feren a la mar.
El dimecres, tan sols quatre bar
ques s'aventuraven a lluitar contra
el mestral. Per tercer dia conse
cutiu, les fortes ratxes de vent van
impedir a la majoria de les bar-

ques sortir de port. El Mestrar cóñ~
tinuava assotant la costa, amb
velocitats que van arribar a arribar
a els 62 km/h.

La 'mestrelada', és un dels
fenòmens meteorològics que,
quan es presenta amb força,
impedeix el treball en el mar. La
situació, mar endins, tampoc era
millor ja que el vent afavoria la for
mació de fort onatge en els cala
dors on habitualment pesquen les
barques. La pitjor part del tempo-

. ralla hi van dur els pescadors. El
seu sou setmanal es va reduint
conforme passen les jornades i
les barques no treballen. A la crisi
provocada en el sector pels preus
del gas-oil i la competència del
peix procedent de caladors
estrangers, cal afegir ara les
adversitats meteorològiques, que
van restant els guanys dels pes
cadors.

Josep Igual, de nou premiat
L'escriptor benicarlando Josep

Igual Febrer ha estat el guanya
dor del XIII Premi Narrativa Vila
de l'Ametlla de Mar amb l'obra
Torn de nit. El premi està dotat
amb 1.800 euros i la publicació
de l'obra, i està adreçat a joves
autors en llengua catalana
menors de 40 anys. Josep Igual i
'Febrer és de Benicarló, té 38
anys i ja té publicades diverses
obres. L'any 1987 va publicar el

poemari Treva d'hivern; i el 1988;
35 poemes (Premi Joan Rois de
Corella dels Ciutat de València).
L'any 1990 publicà Lector d'espe
res; el 1994, Refugi contra la
tempesta, Closed for sale en el
1995 i l'any 2000, Rebotiga del
brocanter (Premi Ribelles). És
autor de les navel·les El cor can
sat (1996), Cabotatge (Premi
Sebastià Joan Arbó 1997), Les
clarianes i els dols (2000), L'Any

de la fi del món (premi Vall d'Uixó
2000), Prosas Meridionales (VII
Premi d'autors benicarlandos) i
El rastre dels dies (premi
Alambor 2004) El jurat format per
Manel Ollé, Jordi Cervera, Lisa
Pujol i Joan Rebull va escollir l'o
bra d'Igual d'entre les sis obres
prese'ntades i admeses.

CoHaboradors!
CUC XAVIER BU
MUS'SOL, CARLE
JOSEP V. TAUS, l
SEGARRA, rOBE
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Bona fe i referèndum
text TOLlTO

A escassos dies del referèn
dum trobem que un noranta per
cent d'espanyols reconeixen en
recents enquestes que saben
més bé poca cosa d'aquesta his
tòria que és la Constitució
Europea. El tema no aixeca pas
sions malgrat les enormes
dimensions del projecte. Tot i
això, un alt percentatge de la
població que es declara "igno
rant" sorprenentment explicita
que acudirà a la votació.

És obvi doncs que la tendència
de la decisió la marcaran les
organitzacions que exerceixen de
referents polítics en l'àmbit intern,
detall inversemblant en una de
les democràcies occidentals que
mostra un dels índexs més ele
vats de desconfiança respecte de
la classe política.

D'una altra banda la polèmica
nacionalista ha d'a~gumentar les
contres dels d'ERC, el sl espe
cial de CIU i l'assentiment del
PNB. La dreta espanyolista
defensa la pròpia peculiaritat

combinant l'escarransit sl del PP
amb la prèdica d'un NO com un
temple de la COPE.

Els dubtes són lògics i fins a
cert punt obligats. Qué fer davant
l'absència de posicionament
propi? Triar el carro partidista al
que apujar-se és complicat al bell
mig d'aquesta confusió global.
Només la bona fe resulta temerà
ria amb tanta lletra menuda.

Un Pius XII 'kitsch i coent'
text REDACCiÓ

El dimarts passat es va reobrir
al trànsit el carrer Pius XII després
de les polèmiques obres de remo
delació de les quals han estat
objecte. Els veïns han observat
amb sorpresa la plantació de
xiprers en les voreres, arbres que
conviden a la pau, la meditació i el
silenci. Pot ser que es tracte d'una
mesura de profilaxi vegetal per a
temperar els ànims dels veïns als
quals no els agrada la reforma. Els
nous fanals, són la nota de color
en el carrer. Un rosa intens, rema
tat en un groc de reminiscències
telefòniques, integra el component

de perfil desenfadat i cridaner,
molt a to per flanquejar la immi
nent cavalcada del ninot. Criteris
d'elevació en altura, i verticalitats
condundents - pròpies del període
gòtic- aconsegueixen un notable
efecte òptic: el carrer sembla ara
més estret del que era abans.

Els treballs han suposat una
inversió de 270.000 Euros, i és el
preludi de noves actuacions que
afectaran als vials del voltant, com
Crist de la Mar, Colom, o Hernan
Cortés. "Virgencita, virgencita, que
me quede como estoy", és la
frase, que estos dies, corre de
boca en boca entre els veins de la
zona.

PERE BAUSÀ, J.COS, EL
RRIEL, NATAUA SANZ, EL
:S LLUCH, RAMON PARís,
raUTO, JORDI MAURA G
:SPIERRE I EL SAMARUC'
IUA SANZ I JUAN CARLOS
COSTA

envia'ns les teues cartes, notícies, fotografies,
comunicats i opinions abans de dimecres a:

laveudebenicarlo@eresmas.com
--------------------------------------------------,
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País Valencià Construccions SA (1)

~
finals de novembre de l'any

~ passat, l'Agència del Medi
Ambient Europea (AMAE) pre

sentà els resultats del Corine Land Cover
2000 (CLC2000). El programa Corine 
Coordination of Information of
Enviromenthal, coordinació d'informació
mediambiental- s'inicià l'any 1987 amb
l'objectiu de recopilar de dades i d'har
monitzar la informació mediambiental de
la Unió Europea (UE). El CLC ha analit
zat el territori europeu amb una metodo
logia integrada a partir de les imatges del
satèHit Landsat 7 dels anys 1990 i 2000.
Els treballs de fotointerpretació han distingit 44 diferents
tipus de paisatges o cobertes del territori europeu com
boscos, pastures, llacs, habitatges, infrastructures... , i
s'han elaborat tot un seguit de mapes temàtics Per la seva
resolució -fins 12,5 metres- , extensió -30 països euro
peus- i aspectes estudiats, el CLC és, possiblement, el
millor programa mundial d'investigació geogràfica integra
da. Fins CLC, cada administració o departament realitza
va els seus mapes, i diversos satèl'lits i avions cartogra
fiaven el mateix. Peró les dades i les cartes no eren del tot
comparables perquè tenien metodologies i finalitats diver
ses. El conjunt d'imatges del satèHit i la base de dades del
CLC2000 són accessibles a les webs http://dataservi
ce.eea.eu.int i http://image2000.jrc.it La finalitat inicial del
CLC era mediambiental però, segurament, les aplicacions
seran molt més diverses com planificació urbanística,
agricultura, educació, transport, turisme... També serà la
base de moltes polítiques europees.

La comparació dels CLC de 1990 i 2000 permet estu
diar, d'una forma objectiva, els canvis d'usos del territori
europeu durant la darrera dècada del segle XX. De les
conclusions preliminars, la que més ha sobtat ha sigut l'in
crement explosiu del sòl urbanitzat a l'Estat Espanyol i,
entre d'altres, al País Valencià. De 1990 a 2000, la super
fície urbanitzada estatal ha crescut un 25%, unes 170.400
hectàrees (ha). S'ha gastat més ciment que a Alemanya.
Si comparem el creixement de la població amb l'urbanís
tic, s'observa un important desfase: la primera ha crescut
un 5% i el sòl urbanitzat un 25%, cinc vegades més. El
CLC2000 traurà a la llum molts habitatges no declarats;
l'Institut Nacional d'Estadística (INE) sols reconeix un
increment del 21 % del nombre d'habitatges a la dècada
dels noranta però les dades del CLC2000 suggereixen
una pujada major només en deu anys s'ha edificat una
quarta part de la superfície total construïda fins 1990.

L'Estat espanyol ha perdut, segons el CLC2000, unes
240.000 ha de sòl forestal (1%) en deu anys. Aquest ha
disminuït en totes les autonomies excepte a Navarra. Cal
assenyalar que la legislació forestal no equipara sòl fores
tal a bosc, inclou també aquells amb espècies arbustives
o herbàcies naturals i també els terrenys erms on l'activi
tat agrícola hagi sigut abandonada des de fa molt de

temps. L'Associació de Professionals
Forestals d'Espanya coincideixen amb
CLC2000 quant l'augment considerable
del sòl urbanitzat respecte al lleu incre
ment de la població. Però posen en dubte
la davallada de la superfície forestal, és
més, afirmen el seu increment per l'aban
donament generalitzat de les superfícies
agrícoles de secà o de zones de muntan
ya.

La urbanització no s'ha produït unifor
mement per tot arreu, sobretot s'ha donat
a Madrid i a la costa mediterrània. País
Valencià, Múrcia, Madrid i Navarra doblen

la miljana estatal de creixement i estan al voltant del 50%.
Segons l'exdirector de l'AMAE Domingo Jiménez Beltran,
el litoral mediterrani s'està transformant en un "gran pas
seig marítim continu". La UE, preocupada per l'increment
de les urbanitzacions de xalets, demanà informació sobre
els usos del primer quilòmetre cap a l'interior de costa
peninsular mediterrània. Per terme milja, aquesta zona
està urbanitzada en un 34%, els màxims els trobem a
Màlaga i Barcelona amb més del 50%.

Com herT) anat assenyalant, el País Valencià ha sigut
un dels territoris on més s'ha urbanitzat durant els noran
ta El sòl urbanitzat ha crescut un 49,98% quan la pobla
ció ho ha fet en un 7,9%, sis vegades menys; les majors
pujades són les d'Alacant amb un 62% i Castelló amb un
59%. Alacant és la quarta província de l'estat amb més
costa urbanitzada en el primer quilòmetre amb un 50%.

El creixement urbanístic valencià actual segueix sense
parar, com es comprova amb les següents informacions
publicades recentment al diari El Pais. Castelló urbanitza
rà més de 25 milions de metres quadrats de costa en cinc
anys; els projectes inclouen 12 camps de golf i més de
40.000 habitatges. La majoria de projectes seran realit
zats per unes poques empreses, on destaquen Lubasa i
les seves filials. Cullera i Tavernes de la Valldigna plane
gen construir 10.000 nous habitatges a la seva costa.
Destaca el projecte nomenat el "Manhattan del Xúque~',
a la Bega, amb 33 torres de 15 a 25 plantes i 2 edificis
més de 42 altures. A la ciutat de València, desprès de La
Punta esdevinguda ZAL, continua la destrucció de l'horta,
ara a la zona de La Torre. Un dels escassos indrets de la
Marina Alta lliures d'edificis, la L10bella de Benissa, s'ur
banitzarà en breu.

Be que el litoral valencià, 1'1 % del territori, genera el
15% del PIB del país, però almenys hauríem de decidir si
volem ser una costa exclusivament residencial o un altra
on aquests usos es combinen amb activitats d'investiga
ció, noves tecnologies, i agricultura. Què volem ser
Florida o Califòrnia?

Pere Bausà
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Senyora Garcia
Això és el que vaig saber llegir en l'anterior número de la seua revista, el 471

text EL LECTOR

~
questa setmana no sé per

~ on començar, perquè no em
ve de grat escriure. Podria
posar mil i una excuses,

però una sobresurt per damunt de
totes: el tema de la setmana ja fa
massa dies que va pel món, es repe
teix cíclicament. Però això no és el
mal. Són molts i variats els temes que
tomen a la palestra amb una certa
regularitat. La magnífica gestió de
Mundo ha convertit el nostre poble en
un batibull de coses inacabades o no
començades que fa feredat enume
rar-les. Em sembla que la incompe
tència del nostre alcalde ha arribat a
un extrem difícilment assolible per a
qualsevol altra persona que el vulga
igualar. Es veu que a ell no li faran
falta els serveis que presta el centre
geriàtric, perquè amb la pensió que li
resultarà del temps que s'està cotit
zant, es podrà pagar una residència
d'aquestes de tot luxe amb jacuzzi,
piscina climatitzada i bingo.
Mentrestant, els actuals residents i
els treballadors pateixen les limita
cions d'unes instaHacions que tenen
més de vint anys. Fins i tot les cuines
són una clara violació de la normativa
vigent. Però a ell què? Vinga paelles,
vinga sopars i vinga viatges a
València, que això sí que és bo per al
poble. L'ampliació del pavelló no va
trobar cap obstacle, encara que al
principi la temorica oposició va fer
una temptativa ràpidament rectificada
per la pressió d'uns anònims "beni
carlandos" que van repartir unes
enganxines tot declarant la indissolu
bilitat de l'ésser benicar1ando amb les
obres del pavelló. Per cert, com que
sóc (i no sòc) un mal benicarlando
m'agradaria saber si aquesta activitat
esportiva paga algun tipus de lloguer
o compensació per la utilització del
pavelló. Jo mateix em contestaré: no,
home, no, com ha de pagar alguna
cosa amb la publicitat que li fa al
poble pertot arreu, fins i tot al teletex
to de la tele. Això només és cosa
d'una minoria d'envejosos i ressentits
que no poden suportar que als altres
els vagen les coses bé. Ja veus, una

vegada que tenim alguna cosa a l'elit,
ho hem de mantenir fins i tot amb aju
des públiques. Només cal vore la
gent que setmana a setmana omple
les graderies del pavelló. Ja està con
testat, que no s'espante ningú, que el
centre geriàtric, el centre de salut i la
nova escola són coses menys impor
tants. Cal tindre clares les prioritats i
les necessitats del poble, allò que
realment demana la gent. Prou, que
si no acabaré més tocat del que estic.

Seguim. A l'amic Flos li ha tomat a
sortir la merda (perdó, però és com es
diu) pels claveguerams del passeig
Marítim. Un altre de Canet. Tan pagat
que estava ell amb el seu potet i el
seu amic Pepito el polero! S'haurà
d'empassar algunes de les coses que
va dir quan va enviar la merda (perdó,

", ,Pero a ell que?
Vinga viatges,

vinga paelles i.vinga sopars, que
això si és bo
per al poble "

però es com es diu) cent metres més
enllà? NO, de cap manera, que per
això és més benicarlando que ningú.
El clavegueram està en mal estat,
però tenim un pavelló que fa goig de
vore i que és l'enveja dels· que ens
visiten. No hi ha problema, que abans
de Setmana Santa de l'any passat, el
problema de les clavegueres havia
d'estar resolt. I no ho està?

Llegeixo a la sempre sucosa sec
ció de "breus" que l'Albergue (sempre
serà l'albergue) va acollir un acte de
suport a la constitució europea que va
comptar amb la presència, entre
altres, del nostre megaregidor Flos i
que va concloure l'exdiputat autonò
mic alhora que vigent vicepresident
de la diputació, senyor Tena amb
unes -suposo- sentides paraules.

Com que l'amic Robes ha entrat a sac
als actes esmentats -es veu que tenia
informació de primera mà perquè jo
no m'havia assabentat-, només vull
deixar constància de la imponent pre
sència i la convicció amb el concepte
d'Europa que té l'actual batlle de Sant
Jordi.

Han tomat els tafaners ... i de
quina manera! Robespierre esdevé
una criatura de bressol si el compa
rem amb aquesta colla de xafarders.
En tenen per a tots, però em sembla
que quan van escriure les seues tafa
neries encara no havien vist els
xiprers que han plantat i que han fet
que el carrer dedicat a Pius dotzè
haja passat a rebre el nom de carrer
del cementiri. Podria subscriure punt
per punt totes les coses que diuen,
però afegiria el complex d'inferioritat
dels nostres veïns septentrionals. Les
coses com són.

Els de la Plataforma (per què pla
taforma i no associació, grup, unió o
germandat ? És que volen pujar a
algun lloc?) han trobat aigua a les
Basses. Què passarà ara? Faran l'a
bocador ? Buscaran un altre lloc ?
Com són de vius els cerverins.

Magnífica sèrie d'articles de Pere
Bausà sobre el tsunami.
Absolutament aconsellables, com
totes les coses que escriu.

Ja fa diverses setmanes que la
secció d'esports és molt completa.
M'ha agradat especialment l'èpica
crònica de l'handbol, que gràcies als
grans esforços del regidor Marzal
(doneu-li carxofes, doneu-li) se'n va
haver d'anar a Peníscola.

L'ESPIFIADA DE LA SETMANA
Per a mi no ho ha estat, i trobo que

per a la majoria dels seus marginals i
fidels lectors tampoc, però no sé si se
n'han adonat que no hi ha cap res
senya d'alguna de les presentacions
falleres setmanals. Tant de bo puga la
setmana que ve posar la mateixa
espifiada.

bs
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El Camí del Salvador
Etapa 23.- Els frares
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text TONYO FIBLA

~
O hi ha alternativa, ens
cal seguir la carretera, la
sort és que només ens
toquen 18 o 19 quilòme

tres.
El temps ha canviat. Avui fa més

fresca i aquesta nit, a la matinada,
he hagut de tancar la cremallera
del sac. Ja era hora! Avui sortim
amb boira.

El cordovesos han sortit abans,
com sempre, però com no desde
junen com nosaltres, paren al pri
mer bar que troben a fer-se un
café amb llet. Així que nosaltres ja
anem per davant d'ells.

Avui Sant Jaume també ens ha .
castigat sense esmorzar. Camina
que caminaràs sense trobar ni un
bar ni una tenda, i quan ja n'estem
farts d'esperar parem baix d'un
arbre a menjar el que portem per la
motxilla.

Portem la negra! Als 500 m, no
un bar, sinó tres. No sé que li hem
fet al nostre bon Sant Jaume per a
que ens tracte així.

AI cap d'una estona de reem
prendre el camí, comencem a tro
bar mollons amb la petxina indi
cant-nos que hem empalmat ja
amb Camí de la Costa.

Poc abans de Sobrado deixem
a la nostra dreta una preciosa lla
cuna plena de nenúfars. La vista
del monestir tan i com vaig entrant
al poble és impressionat. No puc
deixar de fer una foto.

Tocant les dotze a les campa
nes del monestir entro a Sobrado.
Vicent ja fa una estona que està
ací ja que després del raquític
esmorzar ha seguit de seguida. Jo
he descansat una estona més.
Com l'etapa d'avui és curta i fa
menys calor no hi ha cap pressa.

Anem cap al monestir on està

l'alberg i els frares ens instal·len
molt amablement. Som el primers
pelegrins del dia que apleguem.
L'alberg dóna a un dels tres claus
tres del monestir, al claustre dels
pelegrins. Després de dutxar-nos i
rentar la roba anem a visitar el
monestir amb tota llibertat. Dels
tres claustres en podem visitar dos
ja que el tercer és el que usen
actualment la comunitat de mon
jos. Tenim absoluta llibertat per a
passejar pel monestir, visitem l'an
tiga cuina, romànica, i la sala capi
tular gòtica amb portalada romàni
ca. L'església, en desús, és renai
xentista. Com no conserva cap
vidriera, entra l'aigua en dies de
pluja i, si a més, li sumem la humi
tat de Galícia, fa que les pedres de
l'interior estiguen verdes per les
algues i molses.

El frare hostaler ens invita a par
ticipar a les cerimònies religioses
que fan. A la vesprada hi anirem a
vespres.

Li preguntem al frare on podem
anar a dinar i ens envia a dinar a
un restaurant que està un poc lluny
però ens ha dit que es menja bé i a
bon preu. Anem els quatre. I tal
com ens ha dit el frare així ha
estat: dinem bé i abundant.

Quan tornem a l'alberg, ja està
ple de gent i, tal com passen les
hores ,en ve més. No m'espera
que el camí de la costa tingués tant
d'èxit. Diuen que tot és carretera.

Després de dinar en tiro a l'om
bra d'un arbre al preciós jardí que
hi ha al voltant del monestir. El
tenen molt ben arreglat i dissenyat.

Sobre les set anem a vespres i
me n'adono que el cant el treballen
prou. En un principi penses que
sentiràs gregorià, però no és així.
Canten a una, dues i tres veus. La
música, prou elaborada, té un toc
de modernitat, té algunes disso-

nàncies i harmonies curioses no
massa típiques d'eixes músiques
pastoses que se senten per molts
convent.

Canten prou bé. Millor dit, bé. I
val la pena sentir-los.

Tots els cants i salms són en
castellà però a partir del sermó
resen i canten en gallec. Sentint
los cantar penso: església més
espanyola que la valenciana no en
hi ha cap. Què poc estimen els
nostres capellans i monges la nos
tra llengua i la nostra cultura! O és
que se'n donen vergonya de parlar
valencià o és que pensen de déu
no els entén?

14 d'agost, dijous
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El Juvenil recupera el crèdit
text GREGORIO SEGARRA

U.E. Castalia, O - Benicarló
Juvenil,3

Després de la golejada a casa
contra el San Pedro, el Juvenil
benicarlando no podia fallar en el
camp de l'últim. I no ho va fer, si bé
li va costar molt més del que el
resultat pot aparentar. I això que
Jorge, va ser un espectador més
durant tot el partit, però els caste
llonencs van plantejar una barraca
èpica que, almenys en la primera
part, se li va ennuegar al
Benicarló. En la segona meitat,
López López va arriscar llevant un
defensa, Víctor Gonzalez, i va
treure al seu De la Penya particu
lar, Jordi Adell, capaç, a pesar
d'ésser de primer any, de manejar
el ritme del partit al seu antull, si es
troba inspirat. En la segona part, la
numantina defensa del Castalia va
seguir donant fruit fins que se li va

acabar la gasolina. Va ser llavors
quan els "rojillos", molt més sen
cers físicament, van sentenciar el
partit amb dos gols d'lrigaray i altre
de Gumbau.

Alineació del Benicarló
Juvenil: Jorge, Fuentes, Teran,
Víctor Gonzalez (Jordi 46'), Emílio,
Alex (Pío 80'), Víctor Esbrí, Juanjo
(Peinado 85'), Óscar Seva (Fibla
81'), Irigaray i Gumbau.

Resultats C.F. Benihort.
L'excel·lent gespa artificial d'últi

ma generació del rejovenit camp
dels Boqueres va ser testimoni de
la derrota dels dos equips del
Benihort que militen en la 1a

Categoria Regional. L'infantil va
perdre 5-1 i el Cadet 3-2, després
d'anar gairebé tot el partit per
davant en el marcador. Els cadets
de López Heredia ja s'han conta
giat del primer equip de la ciutat i
fora de casa baixen molts sencers.

En el campionat de futbol-7,

duel fratricida entre els equips "A"
"i C" del club, tant en categoria
benjamí com en aleví. Com era
d'esperar, els veterans dels res
pectius "A" es van imposar sense
dificultats als més joves del "C". El
prebenjamli va descansar. Per
cert, aprofito per a informar als
corresponsals del partit jugat pel
C.D. Benicarló a Almassora el
passat dia 6, que aquest no es va
jugar en el vetust camp de "La
Garrofera", sinó que va tenir lloc
en "Les Boqueres". De res.

Pel bon calní 'nadant'
text C.N.BENICARLÓ

En la piscina coberta de Vila
real es va disputar, dissabte i diu
menge passat, 12 i 13, les dife
rents proves de natació correspo
nents al trofeu Interclubs 5 on els
nadadors i nadadores del CN
Benicarló, complint de sobres
amb els objectius fixats al principi
de la temporada, van rebaixar
cronos i van obtindre noves míni
mes a les què ja havien aconse
guit per a participar en els prò
xims Campionats Autonòmics
d'Hivern a celebrar els próxims
25,26 i 27 de febrer a les piscines
del polisportiu del parc de
Natzarè (València).

Carlos Astor va aconseguir,
dissabte, una nova mínima auto
nòmica en 200 m esquena i va

quedar a 6 segons d'aconseguir
Ia en els 1500 m lliures, presen
tant-se en els Autonòmics amb 3
mínimes.

Miguel Piñana va aconseguir,
també dissabte, una nova míni
ma autonòmica en 50 m esquena
i en 100 m estils, quedant a 2

décimes d'aconseguir-la en 50 m
lliures i a 5 segons en 200 m
braça, i es presentarà als
Autonòmics amb 9 mínimes.

També Silvia Roca i Mari
Carmen Sorlí van rebaixar les
marques en les diferents proves
disputades.

>
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CDB-O; San Jorge-2
text RODOLFO SERRANO

PACO DELCASTILLO

rn iumenge passat, vespra
de la festa dels horteres,
el Municipal de la
Carxofa va rebre la sem

pre poc agradable visita de l'equip
més representatiu de la golfística
ciutat de San Jorge. El gran mèrit
que té aquest equip -i el seu pre
sident al capdavant- és la magnífi
ca planificació i els bons resultats
de totes les seccions del futbol
base. Cal dir que aquest equip,
capdavanter a la comarca en tan
tes i tantes coses, té multitud d'e
quips a totes les categories del
futbol base dels quals es nodreix
per tal d'aconseguir jugar la pro
moció d'ascens a la tercera divi
sió, que és llum, nord i guia del
senyor Tena. Això és molt com
prensible donada la gran afició al
futbol d'aquest polifacètic perso
natge, que veu com els xiquets es
van formant des de ben jovenets i
ell només ha de recollir el fruit de
tant de temps invertit ensenyant
los a jugar al futbol davant la
paciència i atenta mirada del gran
president. Sense anar més lluny,
diumenge passat el San Jorge es
va presentar amb els millors fruits
de la seua pedrera, tot gent for
mada en les categories inferiors,
així com d'altres que ja han triom
fat a equips com ara el Castelló o
el Villarreal. Fruit d'aquest treball
ben fet i de difícils gestions, el San
Jorge té un planter que ja voldrien
per a ells equips com el nostre o el
d'altres poblacions veïnes.

Clar, davant aquesta perfecta
maquinària el Benicarló no tenia
res a fer i com no podia ser d'una
altra manera, va perdre el partit
per zero a dos. La superioritat del
Cosmos del Maestrasgo no va
vindre condicionada en cap mane
ra per la no senyalització d'un cla
ríssim penal a favor del COB ni
per la injusta expulsió de Lionel
Burriel a mitjan de la primera part.

Això no va influir absolutament
gens en el desenvolupament del
partit, ja que els visitants només
van arribar dues vegades a la por
teria del Benicarló i van marcar
dos gols. Tots dos ben avançada
la segona part. Això són partits
que fan afició i que agermanen
poblacions. Els visitants van fer un
joc net, polit, magistral, fruit del
perfecte engranatge de les dife
rents línies de l'equip i la bona
posició al camp dels seus juga
dors. Normal, això són els fruits
d'una bona planificació del futbol
base i una insuperable coordina
ció- en - la incorporació a l'equip
dels nous valors.

Es veu que a San Jorge sortien
tants de jugadors que ara han
decidit encaminar-los cap al golf,
perquè hi havia tanta qualitat com
quantitat i no podia ser. És una
llàstima perquè amb tants d'e
quips federats com hi ha, n'hauran
de donar de baixa alguns i potser
la pedrera comarcal se'n ressenti
rà. Però no hi ha problema, tin
drem jugadors de golf a dojo. Els
jugadors, com ara, els traurem
dels equips que inverteixen els
diners amb juvenils, cadets, infan
tils, alevins, benjamins...Total,
només s'ha d'anar al pares, oferir
los el oro i el moro i ja està.

La propera setmana el
Benicarló es desplaçarà al camp
del Noulàs per tel d'enfrontar-se al
Nules, que ara mateix deu estar, si
fa o no fa, per la mateixa zona que

el COB. Tant de bo s'aconsegues
ca la primera victòria a domicili de
la temporada. Em sembla que la
temporada per al COB ja s'ha aca
bat pel que fa a objectius, i estem
condemnats a viure per la zona
mediocre de la classificació tot el
que queda de lliga. Ja em voldria
equivocar, ja.

LA NOTA. Sense cap mena de
dubte, la nota del partit la van
posar els espectaculars mitjans
tècnis i l'espatarrant desplega
ment logístic de la televisió eixa
d'Orpesa amb un total de, com a
mínim, CINC càmeres de televi
sió, CINC, un parell de platafor
mes que ocupaven mitja tribuna,
una taula de retransmissions amb
dos comentaristes i una tele per
seguir el partit, i un camionet
carregat d'aparells, cables, conne
xions i fils de lla llum com mai no
s'havia vist al Municipal de la
Carxofa. Com que vaig assistir al
partit, no vaig sentir els comenta
ris dels espíquers i no puc fer cap
valoració al respecte. La gent no
s'ho acabava: "Collons, pos si que
tenen diners, estos".

LA SENTÈNCIA. "Mi equipo tiene
una gran plantilla porque la tene
mos", el president del San Jorge a
la ràdio. Segona sentència: "Vosté
abans de dir les coses, assegure
's", el fill de l'anterior a un exaltat
aficionat local quan se n'anava de
la tribuna amb motiu d'una frase
que relacionava d'alguna manera
l'àrbitre amb el de la primera cita.

EN OTRO ORDEN DE COSAS.
El Ràcing Benicarló va aconseguir
un valuós (?) empat al camp de La
Jana per tres a tres. La Penya
València va guanyar per tres a dos
al Vilafranca, segon classificat.
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Frenètica activitat fallera
text NATÀUA SANZ

11
a falla la Carrasca de Benicarló va proclamar
el dissabte a Maria Cinta Simó Forés com
Fallera Major de l'entitat per a les festes jose
fines d'aquest any. En l'acte, celebrat en

l'Auditori Municipal, la falla va presentar també als
màxims representants infantils d'aquesta comissió,
que presideix des de fa 18 anys Carlos Salines. Així,
Paola Alberich és la nova fallera major infantil de la
Carrasca, mentre que Carlón L10pis Tomas, era nome
nat President Infantil de l'entitat. El discurs de mante
nidora va córrer aquest any a càrrec de Carolina
Salvador Moliner. D'altra banda, Gema L10rach és la
nova padrina de la falla, mentre que Tània Salines i
Nerea Pellicer, falleres majors el passat any, ostenta
ran durant les festes de San José el càrrec de reina i
reina del foc respectivament. El president d'honor
2005 és el membre de la comissió Diego Albiol
Soriano, mentre que Àngeles L10rach Ballester és la
nova padrina de la falla. Diumenge al matí va ser el
torn de la Falla Mercat Vell, que tindrà com Fallera
Major en aquest exercici a Susana Lluch. El nou Faller
Major és Adrian Crespo, mentre que els màxims repre
sentants infantils seran Sara Martí, que va ocupar el
tron de Fallera Major infantil i Javier Pepió, Faller
Major Infantil. El quadre d'honor ho completen Marta
Belda com Padrina de l'estendard, Noelia Lluch,
Padrina del Foc i Marta Flos, que serà la Padrina de la
Falla.

CONVENT FALLERO
El centre cultural del convent de Sant Francesc obrirà
per segona vegada les seves portes abans de la inau
guració oficial del recinte per a acollir l'exposició del
Ninot. Aquesta és una de les principals novetats que
ofereix el llibre oficial de Falles que es va presentar en
l'Auditori Municipal davant una nodrida representació
del món faller benicarlando. L'exposició del Ninot obri
rà les seves portes el 6 de març. Les falles, no obstant
això, ja hauran viscut en aquesta data dues de les
cites importants del seu calendari, ja que el dia quatre
de març se celebrarà la crida, i el cinc, la cavalcada
del ninot. El gruix de les celebracions falleres comen
çarà el 13 de març amb l'ofrena de flors i el 16, les
comissions plantaran els monuments en el carrer. La
decisió de retardar en una hora la cremà dels monu
ments fallers és altra de les novetats d'aquest any, al
caure la festivitat de San José en dissabte.

XXIII Jocs Esportius
text C.A.BAIX MAESTRAT

El diumenge 13 de febrer va tin
dre lloc a les pistes d'atletisme de
Benicarló la 2a jornada dels 23
Jocs Esportius Escolars de la C.v
organitzats pel Club d'Atletisme
Baix Maestrat. La participació fou
molt alta tant d'atletes inscrits com
de clubs participants

El temps no acompanya massa
ja que el fort vent va fer impossible
el validar algunes de les marques
aconseguides.

En Javelina Inf. Andrea Múñoz
11'63 ,CEV Jessica Lores 8'6m
B.M, Juvenil; Anna Delshorts 21'53
BM i Marta Ferreres 13'94 B.M i

Junior Elisabet Delshorts 26'56
BM. En Pes Masc Inf. 1er Karim H.
6'01, 2n. Francisco Ferrer 5'89 del
B.M. En Cadet 1er Ivan Montero
11'63 B.M , 2n. Javier Martínez
CEV6'58, Junior Oscar Mateu CEV
10'4 i 2n Fco. García BM 8'70m.

En 50 MLL Fem. Iniciació 1a

Rosa Delshorts 11"0 seguida de
Maíte Serrat 11"5 del BM. Masc.
Oscar N. 9"5 BM i RC. En Benjamí
1a Cristina Beltran 8"8 BM 20

Andrea Prades del Vilafranca.
Fiorella Chiappe 8"5 BM i RC.
Masc. Daniel Antequera9"7 CEV i
Marc Esteve 11"3 BM.

En 60MLL Aleví Javi Giner 9"3
BM seguit de Marcos Añó 9"4 BM.

En Femines Andrea Ortiz de
Morella 9"6, seguida de Virgina
Ripollés 9"6 AEV. En Junior Fem
EIi Delshorts 7"8 (+1'9) BM RC i
mínima pel Campionat d'Espanya..
En 80MT Inantil Masc Marc Adell
15"3 CEV, Jonathan S. 16"8 CEV i
lmail El K. 19"1 del BM. En Xiques
Alba Ciurana 17"3 ( + 4'1) CEV.

En Salt de Llargada destacarem
en Aleví Marcos Añó 3'94 BM RC,
Fco. José García 3'85 BM i José
Varela 3'84 BM. En Iniciació Oscar
Medinilla 2'85 RC, David León
2'83. En Benjamí Josep Sabaté
2'70 DV, Dani Antequera 2'55
EAM.

>
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r---------------------------------------------------~I EL MANTENIDOR (continuació) són d'una rendibilitat emotiva espec- nor això sí, a l'acte. No hi ha d'haverl
I tacular. Si, per exemple, es fa refe- dubtes sobre la indumentària: vestitI
I No cal abundar massa en aquest rència a com era de graciosa la falle- fosc, camisa clara amb preferència I
Itema, però hom ha de tenir clar que ra major quan era menudeta i ja par- blanca amb corbata de tons discrets. I
:s'han de remarcar amb força les ticipava de ple en tots els actes aca- Si el mantenidor té una marcada:
lerres finals i fer servir la primera per- bats en "à" que organitzava la seua vena poètica i pretensions de rapso-I
Isona del present d'indicatiu de la pri- falla, el respectable no pot controlar de, pot substituir la corbata per unl
.mera conjugació amb l'acabament que li envaesca el cor un sentiment lIacet, negre si pot ser. Donada Iai
sen "e". Resultaria un xic excessiva la sentimental que, en funció de l'habi- inveterada inestabilitat climàtica que.
:utilització del pretèrit perfet simple litat en el domini escènic del mante- presideix els dies de presentació, éS:
I("me n'aní i me'n torní"), que queda- nidor, pot arribar a la llàgrima. recomanable que es porte un abric;1
Iria massa allunyat dels paràmetres Encara que el mantenidor siga un si fa fred, sense problemes, se'l posal
Ilingüístics dels assistents a l'acte. personatge destacat en la societat i si no en fa, com un senyor, el duul
I Dos han de ser els temes cen- per la seua activitat pública, és a dir, plegat pel mig penjant al braç lIiure l

Itrals, els eixos conductors, del parla- que el mantenidor siga alguna per- durant la desfilada. Una vegada a:
:ment del mantenidor: la magnificèn- sona marcada en el seu devenir per l'auditori seria de mal gust pujar al
Icia de la festa fallera en general i la desenvolupar algun càrrec polític, no l'escenari amb l'abric (encara quel
Ibellesa de la dona valenciana. És li convé fer manifestacions en què es siga de marca i haja costat molts.
levident que no li ha de resultar un deixe veure la seua ideologia.,Si es diners) i cal, per tant, deixar-li'l al
lesforç excessiu a l'orador fer refe- tracta però de parlar a favor del Pla algú de confiança perquè en tinga:
:rència a com estan de guapes les Hidrològic Nacional, en contra de la cura. Si el mantenidor és de sexe•
•xiques amb el vestit i el pentinat de llengua catalana o fer proclames femení la cosa es complica. NOI
Ifallera, tan i tan afavoridors tots dos. contundents sobre la unitat i rica plu- convé tirar mà del fons d'armari, hil
lÉs per això que s'haurà de valorar ralitat del regne d'Espanya, no passa ha qui se'n recorda segur de Iai
II'originalitat dels elogis, la brillantor res; això no són qüestions polítiques, darrera vegada que es va portar:
:de la metàfora, l'atreviment en la això són obvietats patriòtiques que determinat vestit. Convé, per tant,.
Icomparació. En aquests moments tenen a veure amb les nostres coses comprar alguna cosa nova que esti-,
Ide clímax oratori convé que s'eleve més íntimes i més transcendentals ga a l'altura de les circumstàncies.1
lfins a tres quartes parts del màxim ("lo nostre") i ningú no s'ha de sentir Resulta imprescindible l'abric del
.possible el to de veu, que s'allarguen ofés, ans al contrari. Qualsevol dels pells i si convé, no cal llevar-se'l ni:
:Ies vocals tant com es puga i s'ac- tres temes apuntats arrencaran sens per pujar a l'escenari, no fa mai lIeig l
Icentuen les erres finals fins a la dubte l'aplaudiment de tot l'auditori, en una dona un atuend semblant. I
Ihipèrbole. per unanimitat. Si el mantenidor té el Molts són els poetes a qui poti
, És obligació del mantenidor arre- mal pensament de fer esment a recórrer el mantenidor per tal del
Iplegar la màxima informació sobre alguna d'aquestes qüestions des donar la nota literària i lírica a la seua:
:tot l'entorn de la falla. Qualsevol d'una perspectiva que no siga l'ade- intervenció. València és pàtria del
Idetall, per insignificant que li puga quada, que s'ho lleve del cap, per- músics, de poetes i de més cosesl
Isemblar, pot esdevindre motiu d'elo- què serà acusat d'usar una tribuna fins i tot. Ací, indefectiblement, heml
Igi per part del respectable a l'hora de que se li ha oferit graciosament per d'anar a parar als tòpics: las flores, Iai
Ifer-ne la citació. Els inicis de la falla, fer política. Les falles no són un lloc luz i el amor. Què més volem? som:
:els socis fundadors i els seus fills i/o per parlar de política sinó de festa i uns privilegiats. Teodor L1orente'l
lfilles continuadors de la tradició falle- tradició. Wenceslau Querol o Joan Francescl
Ira, el barri faller, la família més direc- No queda bé que el mantenidor Gregori tenen un repertori en quèl
Ita de les falleres majors i infantils vaja vestit de faller. Se l'ha buscat resulta fàcil capbussar-se i trobarl
I(especialment entranyables resulten per protagonitzar la part solemne i rimes adequades per a l'ocasió. :
:Ies referències als progenitors o fins més seriosa de la cerimònia i, per I
li tot als pares dels progenitors)... tots tant, convé que marque un cert dis- I
.aquests detalls li convé al manteni- tanciament amb la resta d'acompan- I
Idor tenir-los ben presents a l'hora de yants de l'escenari. Ha de quedar I
:redactar el seu parlament perquè clar que ell és un invitat, invitat d'ho- :

~---------------------------------------------------.
laveUdebenicarlo
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